

Faktor Zina Dan Kesannya Dalam Kehidupan Remaja

Ma Razhanlaily bt Ab Razak¹, Salasiah Hanin Hamjah²

^{1,2} Jabatan Pengajian Dakwah Dan Kepimpinan, Universiti Kebangsaan Malaysia Bangi, Malaysia.

Progres Artikel

Diterima: 20 November 2016

Disemak: 31 Disember 2016

Diterbit: 25 Jun 2017

*Corresponding Author: Ma Razhanlaily Ab Razak, Jabatan Pengajian Dakwah dan Kepimpinan, Universiti Kebangsaan Malaysia, Bangi
Email: laily_2110@yahoo.com

Abstrak: Peningkatan masalah sosial dalam kalangan remaja pada hari ini merupakan masalah yang serius dalam masyarakat. Ramai remaja terjebak dengan masalah sosial yang teruk seperti zina sehingga boleh merosakkan akhlak dan jati diri remaja tersebut. Maka, tujuan kajian ini dilakukan adalah untuk mengetahui faktor-faktor yang mempengaruhi remaja Islam terjebak dalam gejala zina dan kesan buruk zina dalam kehidupan masyarakat khususnya remaja. Reka bentuk kajian ini ialah kajian analisis kandungan. Bahan-bahan berkaitan dikumpul dan dianalisis bagi menjelaskan objektif kajian yang dilakukan. Hasil kajian mendapati terdapat pelbagai faktor keterlibatan remaja dalam gejala zina seperti pengaruh rakan sebaya, media massa, kejutan budaya, sikap ingin mencuba, pergaulan bebas dan sistem pendidikan. Antara kesan buruk zina pula seperti hilangnya sifat malu, tersebar penyakit dan lahirnya anak-anak haram hasil dari perbuatan zina. Maka, kajian ini penting untuk dilaksanakan bagi memahami gejala zina yang semakin meruncing dalam kalangan remaja.

Kata kunci: remaja, masalah sosial, kejutan budaya, Islam

Abstract: The increase in social problems among youth today is a serious problem in society. Social problems such as adultery can damage the character and identity of the youth. Thus, this study aimed to determine the factors that influence young Muslims caught in adultery and adverse effects of adultery in society, especially to the youth. This research adopt content analysis methodology. Related materials are analyzed to meet the objectives of the study. It is found that peer pressure, mass media, culture shock, trial and error attitude, promiscuity and the education system are among the factors. Among the adverse effects such as loss of cautiousness, spread of disease and the increase birth of illegitimate children. Thus, this study is important to understand such phenomena.

Keywords: youth, social problem, cultural shock, Islam

Pengenalan

Remaja sering dikaitkan dengan masalah sosial. Ini mungkin disebabkan banyaknya berita masalah yang disebarkan melalui media dilakukan oleh remaja. Perubahan daripada alam kanak-kanak ke alam dewasa merupakan masa yang mengelirukan remaja kerana golongan remaja ini akan melalui peringkat perubahan diri yang kritikal dari segi mental dan fizikal. Pelbagai fenomena ganjil menghujani mental dan fizikal mereka dan golongan remaja yang menghadapi tekanan ini akan melakukan tindakan-tindakan di luar kawalan. Menurut Azizi & Rosnah (2007), fenomena ini mungkin berlaku disebabkan remaja yang terlibat ingin meluahkan

perasaan tidak puas hati, ingin membalas dendam dan sebagainya.

Masalah remaja merujuk kepada perbuatan dan aktiviti remaja yang berlawanan dengan norma-norma masyarakat, undang-undang negara dan agama, seperti mencuri, merompak, merogol, berzina, membunuh, menagih dadah, menderhaka kepada ibubapa dan seumpamanya (kes juvana). Masalah ini dianggap sebagai kenakalan remaja kerana orang terlibat masih belum matang (belum dewasa). Perlakuan jenayah yang dibuat oleh mereka tidak dikenakan hukuman berat. Hukuman yang dijatuhkan kepada mereka adalah menempatkan mereka di pusat-pusat pemulihan akhlak dan diberi pendidikan khas (Dollah 2006: 180).

Antara masalah remaja yang akan dibincangkan dalam artikel ini adalah masalah zina. Zina merupakan perkara yang amat dilarang dalam Islam. Jumhur ulama' telah bersepakat hukum zina adalah haram. Menurut Imam Ahmad, dosa yang paling besar selepas dosa membunuh adalah dosa berzina (Wahbah al-Zuhaili 1997: 96). Perbuatan zina adalah dosa yang melibatkan seseorang dengan orang lain iaitu antara lelaki dan perempuan. Di dalam al-Quran Allah meletakkan perbuatan zina tersebut seiring dengan perbuatan membunuh. Ianya menggambarkan bahawa perbuatan zina tersebut sangat besar dan hina di sisi Allah SWT. Dalam banyak-banyak perintah larangan Allah SWT terhadap sesuatu perkara, di dalam perbuatan zina Allah SWT telah melarang manusia dari melakukannya dengan perintah pencegahan, bukan melarang secara terus. Firman Allah SWT dalam Surah Al-Israa':32, yang jelas Allah SWT meletakkan perintah pencegahan kepada manusia sebelum berhadapan dengan perbuatan zina. Allah SWT secara terang-terangan mencegah manusia daripada menghampiri apa sahaja perbuatan yang membawa kepada gejala perbuatan zina, sama ada secara langsung mahupun tidak langsung, sama ada secara sedar mahupun tidak sedar dan sama ada sekecil-kecil perkara hingga kepada sebesar-besar perkara. Rasa untuk melakukan zina menebal dan mengatasi segala-galanya ketika nafsu masing-masing memuncak dan membara. Godaan syaitan bermaharajalela pada diri mereka. Rasa berdosa dari hasil zina langsung tidak timbul sama sekali. Akibat godaan syaitan, mereka terdorong dengan perbuatan yang keji itu dan menyetepikan agama. Yang haram seolah-olah dihalalkan oleh mereka sendiri. Lebih teruk lagi ada antara mereka mengambil kesempatan untuk tinggal bersama seperti pasangan suami isteri semata-mata kemaruk seks dan rela melakukan zina yang terlarang itu secara berterusan. Ekoran seronok dengan zina mereka tidak lagi memikirkan hidup yang penuh noda dan dosa (Zaman Azad Khan & Mohd Aizat bin Mohd Saleh 2011).

Zina yang dilarang agama Islam itu merangkumi pelbagai peringkat usia dan golongan. Mereka menyetepikan agama, tidak mematuhi larangan meskipun bakal dilaknati Allah SWT dan mendapat dosa besar daripada melakukan zina. Ia tidak kira jawatan ataupun pangkat, miskin ataupun kaya. Pemimpin besar dan yang berjawatan profesional turut terlibat dalam gejala yang tidak bermoral ini. Walaupun tangkapan perlakuan khalwat sering kali dilakukan pihak berkuasa, namun gejala itu dilihat berterusan dan berleluasa. Mereka yang terbabit dilihat tidak serik daripada hukuman yang dikenakan sebagaimana dipaparkan di akhbar-akhbar (Zaman Azad & Mohd Aizat 2011).

Faktor-Faktor Yang Mendorong Remaja Terjebak Dalam Zina

Menurut Abd Rahim (2006: 9), golongan remaja menyesuaikan dirinya dengan faktor-faktor persekitaran keluarga, persekitaran sosial dan budaya yang akan mencorakkan perkembangan tingkah laku mereka. Memandangkan remaja merupakan aset kekayaan semulajadi negara dan bakal memainkan peranan dalam mencorakkan masa depan politik, ekonomi dan kemasyarakatan di negara kita, maka penyelidik merasakan kajian tentang faktor-faktor yang mempengaruhi remaja terlibat dalam masalah sosial perlu dibuat dan dilaksanakan.

Pengaruh rakan sebaya

Rakan merupakan teman yang paling akrab dalam hidup seseorang. Segala masalah dan nasihat sering dibincang bersama rakan malah rakan juga adalah titik tolak kepada pengaruh gejala yang sihat mahupun tidak sihat. Kurangnya pengetahuan dalam memilih rakan boleh membahayakan diri sendiri. Oleh itu, setiap individu mestilah berhati-hati dalam memilih rakan kerana rakan sebaya memainkan peranan yang besar dalam mempengaruhi remaja kearah masalah sosial. Muhd Mansur & Siti Nordinar (1988) seterusnya menjelaskan rakan sebaya mempunyai pengaruh yang banyak terhadap tindakan dan perlakuan seseorang. Hal ini kerana, mereka mengalami banyak pertukaran fizikal, perkembangan sosial dan psikologi yang sama.

Seltzer & Waterman (1996: 461-482), menyatakan dalam zaman remaja wujud *peership* iaitu persahabatan yang unik kepada remaja. Rakan sebaya berumur lebih kurang sama dengan remaja tersebut. Rakan sebaya bagi remaja terdiri daripada rakan persekolahan, rakan yang tinggal di kawasan perumahan yang sama, rakan-rakan dalam aktiviti riadah dan sukan yang sama. Mereka lebih bergantung kepada rakan sebaya. Rakan sebaya merupakan sumber utama dalam meniru gaya dan tingkahlaku setiap individu.

Semasa zaman remaja, pergantungan kepada ibu bapa semakin berkurang kerana remaja mula belajar untuk lebih berdikari. Ruang sosial remaja juga semakin meluas dan mereka mula menjadi lebih rapat dengan rakan sebaya. Bagi remaja, dirinya amat penting diterima oleh rakan-rakan kerana hidup sendirian adalah menakutkan. Oleh itu, remaja cenderung untuk bertingklaku sebagaimana rakan-rakannya walaupun tingkahlaku itu bertentangan dengan sikap diri sendiri bagi memastikan mereka diterima oleh rakan-rakan (Azizah 2012: 124).

Menurut Zainuddin et. al (2008:108) walaupun semasa meningkat remaja pengaruh rakan sebaya mula kelihatan, namun hubungan yang mantap dengan ibu bapa membolehkan keluarga terus memberi pengaruh

besar dalam kehidupan dari aspek membuat keputusan penting, pilihan jenis rakan sebaya dan nilai-nilai agama dan budaya.

Pengaruh media massa

Pengaruh media massa dan persekitaran turut menjadi penyumbang terbesar kepada keruntuhan akhlak remaja. Zaman serba moden ini terdapat pelbagai taktik atau cara yang lebih kompleks digunakan untuk merosakkan jiwa dan fikiran remaja, khususnya remaja Islam. Sebagai contoh, rancangan hiburan yang keterlaluan aksinya sehingga menjatuhkan maruah dan harga diri sebagai wanita Islam. Aksi berpelukan antara wanita dan lelaki Islam dianggap sebagai perkara biasa dalam kalangan masyarakat menyebabkan lebih banyak remaja terlibat dalam gejala sosial yang tidak sihat (Abdullah 2000: 7).

Internet merupakan suatu kaedah terpantas penyebaran segala bentuk ilmu pengetahuan dan sebagainya. Pelbagai pihak telah menggunakan peluang ini bagi memenuhi tuntutan dan keperluan pengguna. Pelbagai bidang dan subjek menjadi minat pengguna terdapat di internet. Bidang-bidang seperti sukan, pelancongan, akademik, masakan, kereta, percintaan dan bermacam lagi aspek dalam kehidupan seharian dapat diperolehi dari internet dengan mudah. Dengan hanya menekan tetikus dan menggunakan aplikasi yang bersesuaian, pengguna boleh mendapatkan citarasa yang diinginkan di internet. Salah satu bidang yang sering dikunjungi oleh sejumlah besar pengguna internet adalah seks (Ahmad Rizal 2005).

Media teknologi dan media massa yang kurang kawalan dan membawa kepada keruntuhan akhlak dan tatacara hidup yang tidak sepatutnya banyak menyumbang kepada keruntuhan akhlak remaja pada masa kini. Banyak bahan-bahan yang tidak sesuai boleh memasuki internet seperti gambar lucah dan video-video lucah boleh didapati dengan mudah. Jadi tidak mustahillah ramai remaja terjebak dalam perkara-perkara negatif kerana unsur-unsur negatif tersebut boleh didapati oleh setiap orang di mana-mana sahaja dengan mudah (Hariza & Ermanelly 1997).

Tambahan pula, kebanyakan filem yang dibawa masuk dari luar negara membawa norma yang bertentangan dengan budaya kita. Filem *Baywatch* dan filem *Friends* contohnya amat bertentangan dengan nilai hidup masyarakat kita. Pakaian pelakon-pelakon dalam *Baywatch* amat menjolok mata. Pergaulan bebas antara lelaki dan perempuan dalam filem *Friends* dikemukakan sebagai suatu perkara yang biasa sedangkan ia bercanggah dengan Islam. Filem-filem dari dunia *Bollywood* dengan cara pemakaian pelakon wanita yang ketat dan seksi serta elemen tahyul yang boleh merosakkan minda masyarakat dan mendorong mereka menjadi jahat (Zulkifli: 8-9). Walaubagaimanapun,

filem-filem tempatan juga turut menyajikan aksi-aksi dalam filem yang tidak ubah seperti filem Barat.

Selain itu, program-program dan rancangan yang dipaparkan melalui media massa mempunyai pelbagai bentuk sehingga menarik perhatian remaja. Hasil daripada rancangan tersebut memberi ruang kepada remaja untuk berfikir atau memilih sama ada positif ataupun negatif untuk dicontohi. Hasilnya remaja akan mengikuti penampilan ataupun akhlak yang ditonjolkan melalui media massa tersebut sama ada ianya positif mahupun negatif (Wan Norina et al. 2013: 19).

Selain itu, bahan lucah juga mempunyai pengaruh yang kuat kepada pemikiran anak-anak. Bahan-bahan lucah ini boleh diperolehi dengan mudah di internet, VCD dan majalah. Oleh itu, ibu bapa perlu mengawasi anak-anak supaya tidak terlibat dalam pencarian bahan-bahan lucah. Bahan lucah ini jika sering dilihat akan menimbulkan rangsangan nafsu dan ketagihan. Anak-anak yang terjebak dengan masalah ini akan berasa gelisah dan sanggup berusaha untuk mendapatkannya. Bahkan, sesetengahnya pula bertindak meredakan nafsu dengan onani, seks bebas dan sebagainya (Rokiah 2007: 61).

Nasruddin et.al (2007: 489) dalam kajiannya pula berkata, kemudahan internet mempunyai implikasi negatif jika ianya disalahgunakan atau tidak dipantau dengan baik. Pelajar-pelajar boleh mendapatkan maklumat yang berguna daripada internet tetapi pada masa yang sama mereka terdedah dengan pelbagai maklumat negatif seperti bahan lucah atau porno, subversif an keganasan yang boleh menyelewengkan akidah mereka. *Chatting* yang tidak terkawal menyebabkan pelajar membuang masa atau terjebak ke alam fantasi sehingga pelajaran mereka terabai. Maka, bahan-bahan dan maklumat dari laman-laman web yang dilayari turut memberi kesan kepada perkembangan akhlak dan amalan harian para pelajar.

Tambahan pula, penyiaran drama atau filem yang memaparkan aksi ganas, porno dan sebagainya dapat mendorong remaja yang menontonnya meniru aksi-aksi tersebut yang dipertontonkan tanpa menyedari akibat daripada perbuatan tersebut dan menganggap itu sebagai perkara remeh dan biasa. Sebagai contoh, telah menjadi kebiasaan drama-drama dan filem memaparkan hubungan sepasang kekasih yang berpegangan tangan sebagai lambang kasih. Oleh itu, bagi remaja yang sering menonton drama-drama atau filem seperti itu akan merasakan perkara tersebut adalah biasa dan seterusnya mereka juga melakukannya tanpa menyedari perkara tersebut telah melanggar syariat Islam yang sering memelihara kesucian umatnya (Siti Zaleha Binti Shafi'e 2014: 73-74).

Kanak-kanak dan remaja sepatutnya didedahkan dengan pelbagai aktiviti yang bermanfaat selain menonton televisyen semata-mata. Hal ini kerana,

televisyen yang penuh dengan iklan yang mengandungi unsur-unsur yang menggalakkan sikap negatif yang mendatangkan masalah dan maksiat kepada Allah SWT memang memberi kesan kepada anak-anak terutama para remaja mudi jika ia adalah paparan yang selalu ditonton oleh mereka. Mereka akan memandang kaum perempuan yang tidak menutup aurat, percampuran dan perhubungan bebas antara lelaki dan perempuan ajnabi, seks, rokok dan sebagainya adalah satu perkara biasa kerana mereka beranggapan ia telah diterima oleh masyarakat sebagaimana dipaparkan di dalam cerita, program dan iklan di televisyen dari semasa ke semasa (Asar Abdul Karim 2007:159).

Kejutan budaya

Kejutan budaya yang dibawa oleh anasir-anasir Barat cukup memberi kesan terhadap masalah sosial remaja Islam. Gaya hidup yang bebas dan pemakaian penyanyi-penyanyi Barat telah mempengaruhi minda dan fikiran remaja-remaja Islam. Sebagai contoh isu yang hangat diperbualkan kini apabila beberapa remaja wanita Islam dengan rela hati berpelukan dan bercium dengan penyanyi pujaan korea mereka tanpa menghiraukan maruah dan harga diri mereka sebagai wanita Islam (Siti Rugayah 1997: 66).

Gejala seks bebas, pengguguran janin, kelahiran anak luar nikah dan pembuangan bayi khususnya dalam kalangan remaja tidak lagi menjadi perkara asing dalam masyarakat. Budaya seks bebas yang dibawa dari Barat ini sebenarnya telah mengheret manusia jauh dari peradaban apatah lagi mematuhi prinsip dan dasar Islam (Farahwahida & Norazila 2011: 19). Umat Islam mula memisahkan diri dari agama kerana menganggap ianya hak individu dan bukan masyarakat atau negara selain beranggapan Islam sebagai agama untuk akhirat semata-mata dan hanya terkandung di dalam dua kalimah syahadat. Islam juga dianggap tidak sesuai dicampur adukkan dengan politik, hukuman Islam bersifat kejam dan tidak relevan malah lebih teruk dari hukuman Barat, sedangkan keimanan pula boleh bercampur dengan kemaksiatan dan sebagainya (Haron Din 1992: 12-23).

Masalah kejutan budaya ini sebenarnya turut disebabkan oleh berlakunya penghijrahan masyarakat dari kampung-kampung ke bandar. Kebanyakan sekarang ramai remaja dari kampung datang ke bandar-bandar besar untuk mencari kerja. Mereka ini berjauhan dengan keluarga masing-masing dan tidak ada waris terdekat yang boleh mengawasi mereka. Ditambah lagi kerana kurangnya iman menyebabkan mereka mudah terjebak ke sarang maksiat dan masalah sosial yang lain (Hariza & Ermanelly 1997: 8).

Sikap ingin mencuba

Fariyah (2006) menyatakan dalam kajian beliau bahawa sikap ingin mencuba dalam kalangan remaja

menyebabkan seseorang remaja mudah terpengaruh dengan gejala sosial. Masyarakat pada hari ini lebih menumpukan kepada kehidupan yang bebas daripada terikat dengan tanggungjawab sebagai khalifah Allah SWT di atas muka bumi ini. Sikap ingin mencuba atau memiliki sesuatu yang baru ini menyebabkan pelbagai masalah sosial di kalangan remaja tanpa mereka menghiraukan kesan sebaliknya (Zulkifli 2000:129).

Menerusi kajian yang dilakukan oleh Amran (1993:130), menunjukkan terlalu banyak kes-kes berkhawat ataupun kes persetubuhan haram berpunca daripada keberanian pasangan perempuan menerima ajakan tidur di rumah sewa pasangannya, di hotel, di tempat kerja pasangan lelaki dan sebagainya. A. Seme & D. Wirtu (2008:172) pula menjelaskan bahawa keinginan untuk membina hubungan dengan teman lelaki dan tekanan rakan sebaya menyebabkan ramai remaja melakukan seks bebas. Malahan akbat tiada kemahiran untuk menolak ajakan teman lelaki menyebabkan ramai dalam kalangan remaja terlibat dengan seks bebas. Kebanyakan remaja tidak memikirkan kesan yang berlaku akibat perbuatannya serta tidak mempunyai jati diri serta prinsip diri yang mantap sehingga menyebabkan mereka takut teman lelaki mereka kecewa atau meninggalkannya kerana menolak ajakan tersebut.

Sistem pendidikan dan persekolahan

Sistem pendidikan pada hari ini sedikit sebanyak turut memberi impak dalam pertambahan gejala sosial dikalangan remaja Islam. Pendidikan pada hari ini berhadapan dengan dua sistem kurikulum iaitu kurikulum biasa dan kurikulum sekolah agama. Bagi remaja yang berhadapan dengan sistem pendidikan yang datang dari sekolah agama, mereka yang terlibat dengan krisis akhlak cukup minimum berbanding remaja yang mengikuti pendidikan di sekolah biasa. Hal ini dapat dilihat apabila seseorang remaja masih tidak dapat menguasai ilmu fardhu ain walaupun sudah mencapai umur akil baligh (Hariza & Ermanelly 1997: 7). Seseorang individu itu bukanlah dilihat dari sudut zahir sahaja bahkan di dalam Islam aspek zahir dan batin turut ditekankan bagi melahirkan individu yang lebih mantap imannya.

Ezad Azraai et al. (2006) menjelaskan bahawa kegagalan mempraktikkan struktur pendidikan yang diperkenalkan oleh Islam iaitu *tadris*, *tarbiyah* dan *ta'dib* mempunyai kaitan dengan kegagalan penerapan nilai-nilai moral di kalangan remaja dan kesedaran moral di kalangan dewasa. Selain itu, disiplin sekolah yang longgar, ibubapa tidak mengambil tahu kemajuan dan pencapaian anak di sekolah dan guru tidak mengambil tahu masalah yang dihadapi oleh murid-murid juga turut menyumbang kepada peningkatan masalah sosial dalam kalangan remaja (Dollah 2006: 183).

Faktor yang mendorong remaja terlibat dalam masalah sosial juga sedikit sebanyak berpunca daripada guru yang kurang berminat dengan kerjayanya. Hal ini menyebabkan mereka tidak bersungguh-sungguh mengasuh pelajar dan menjaga tingkah laku pelajar. Selain itu, terdapat sesetengah guru yang kurang berinteraksi dengan ibu bapa untuk menangani salah laku pelajar. Tambahan pula, pengetua atau guru besar turut menyembunyikan kesalahan disiplin pelajar bagi menjaga nama baik dan imej sekolah (Ayub 2000: 22).

Sekolah juga bertanggungjawab dalam menyuburkan kegiatan salah laku di kalangan pelajar dan generasi muda. Tindakan sesetengah pengetua sekolah yang menyembunyikan gejala keruntuhan moral dan akhlak pelajar bagi menjaga imej dan nama baik sekolah adalah pencetus bercambahnya kerosakan akhlak dalam kalangan remaja. Segala bentuk kepincangan sengaja disorokkan dengan alasan menjaga kredibiliti pengetua sebagai pemimpin. Selain itu, pengetua bimbang jika kes salah laku dilaporkan kepada pihak atasan mahupun pihak media maka nama sekolah akan terjejas dan mungkin disenaraihitamkan dan peluang untuk kenaikan pangkat atau gaji akan terjejas (Aminuddin 2004: 46).

Kurang perhatian ibu bapa

Kurangnya perhatian daripada ibu bapa adalah faktor dalaman terbesar dalam diri seseorang remaja. Anak-anak yang tidak mendapat perhatian sepenuhnya daripada kedua ibubapa merasakan bahawa mereka tidak mendapat kasih sayang yang sewajarnya. Ini menyebabkan mereka merasakan perlu mencari sesuatu untuk memenuhi ruang kosong yang tidak diperolehi daripada keluarga mereka. Apabila hal ini terjadi, anak-anak merasakan bahawa kekosongan yang perlu diisi tersebut boleh didapati di luar rumah. Maka terjadilah perbuatan yang tidak bermoral antara lelaki dan perempuan tanpa batasan dan sekatan daripada ibu bapa (Amran 1993: 129).

Sesetengah ibubapa tidak mengambil berat pertumbuhan anak-anak. Malah ada yang menswastakan tanggungjawab pendidikan anak-anak kepada orang ketiga seperti orang gaji, *nursery*, jiran tetangga, kawan-kawan dan sebagainya. Kesannya menyebabkan rasa kasih sayang dan hormat kepada ibu bapa berkurangan dan akhirnya terhakis. Apabila membesar, nasihat dan teguran daripada ibubapa akan sentiasa diingkari oleh mereka (Amira Syamimi 2001: 19).

Selain itu, pada masa kini sikap ibubapa yang lebih suka meletakkan tanggungjawab mendidik anak mereka kepada pihak sekolah telah menjadi budaya yang semakin meruncing. Budaya suka melepaskan diri sepatutnya tidak berlaku sekiranya ibubapa mempunyai perasaan tanggungjawab yang tinggi serta faham fungsi masing-masing. Banyak kes gejala sosial generasi muda disandarkan kepada kegagalan institusi keluarga.

Ibubapa lebih berorientasikan kebendaan sanggup meninggalkan anak mereka terabai di rumah tanpa kasih sayang secukupnya. Anak-anak yang berasa terabai lebih cenderung memenuhi kekosongan kehidupan mereka dengan perkara-perkara yang tidak berfaedah (Aminuddin 2004: 48-49).

Selain itu, kesan *communication breakdown* juga menyebabkan hubungan antara ibu bapa dan anak menjadi renggang sehingga menimbulkan konflik dalam diri remaja. Justeru itu, remaja mula menjadikan orang lain seperti rakan sebaya untuk meluahkan perasaan dan menghilangkan tekanan. Ini menyebabkan mereka mula terdedah dengan pengaruh luar dan tingkahlaku yang bertentangan dengan agama dan norma masyarakat seperti seks bebas. Kurangnya komunikasi ibu bapa khususnya ibu dan anak serta hubungan yang tidak rapat ini boleh mempengaruhi tingkahlaku anak-anak (Azizah Binti Mahadi 2012:120).

Kurang didikan dan penghayatan agama

Hasil kajian yang dilakukan oleh Amran (1993: 128) menjelaskan bahawa punca utama yang menyebabkan seseorang itu terlibat dengan kesalahan jenayah syariah ialah kerana tiada didikan agama. Apabila seseorang itu tidak mempunyai didikan agama, atau mempunyai didikan agama tetapi tidak kuat, maka hubungan kekeluargaan seseorang itu akan lebih longgar antara satu sama lain. Hal ini akan menyebabkan seseorang individu lebih bebas bergerak tanpa pengawasan daripada ibubapa. Anak-anak yang tidak mempunyai didikan agama kebanyakannya lahir daripada keluarga yang tidak mementingkan masalah

Menerusi kajian sarjana Hasyim@Fauzi (2002:76), kekurangan fahaman agama, akhlak serta nafsu yang tidak dapat dikawal adalah punca utama berleluasanya amalan seks bebas. Menurut beliau lagi, agama adalah benteng utama manusia mencegah daripada perbuatan mungkar. Berdasarkan dapatan kajian Amaludin (2005: 238) pula mendapati bahawa permasalahan sosial yang dialami oleh responden ada hubungan rapat dengan faktor keagamaan sebagai faktor penyumbang utama. Sebanyak 42.2 peratus responden mengakui bahawa pendidikan agama yang responden terima mencukupi berbanding dengan 19.5 peratus yang menyatakan sebaliknya. Manakala 8.0 peratus responden menyatakan pendidikan agama yang responden perolehi masih kurang menyebabkan responden terjebak dengan permasalahan sosial.

Kajian Azizah (2012:138) pula menghuraikan bahawa faktor kelemahan agama menunjukkan min yang tinggi berbanding faktor-faktor lain. Kebanyakan responden masih tidak melaksanakan amalan asas dalam Islam seperti solat serta amalan pelengkap iaitu doa dan zikir, solat jemaah dan *tazkirah*. Mereka juga melanggar hukum Allah SWT dengan membuka aurat yang

merupakan antara pintu bermulanya perzinaan. Namun, dalam kajian Azizah ini terdapat seorang responden yang agak konsisten dengan pemilihan jawapan yang sangat baik. Akan tetapi, berkemungkinan responden tersebut melaksanakan pengamalan agama namun dalam satu ketika tertentu beliau telah terpedaya dengan nafsunya sendiri dan pujukan syaitan sehingga terlibat dengan seks bebas.

Menurut Zulkifli (T.th:7), fahaman keagamaan yang cetek turut membantu dalam pertumbuhan gejala sosial. Malang bagi umat Islam jika hanya tahu tentang agamanya secara serpihan sahaja. Terdapat mereka yang faham agama dalam hal-hal yang berkaitan dengan ibadah solat, puasa, tahlil, aqiqah dan beberapa jujuk kecil yang lain sahaja. Mereka tidak mendalami agama mereka sebagai suatu yang bertitik tolak dari akidah dan segala penyimpangan dari aspek hidup beragama yang bernoktahkan dosa dan pahala. Mereka tidak memahami hukum-hukum agama yang akan mempengaruhi sikap mereka dalam pergaulan antara lelaki dan perempuan.

Pergaulan Bebas

Pergaulan bebas antara lelaki dan perempuan adalah punca kepada perbuatan yang tidak sopan. Islam melarang keras perbuatan tersebut kerana sifatnya yang merapatkan hubungan antara lelaki dan perempuan *ajnabi* boleh mendorong pasangan tersebut berkelakuan tidak sopan, berkhalwat dan berkemungkinan besar terjerumus dengan perzinaan (Ainul Bashirah et al. 2012 ; Dollah 2006: 183). Siti Hajar (2002) pula menjelaskan seseorang yang terjebak dengan seks bebas kebanyakannya adalah ekoran daripada berkhalwat atau duduk bersunyi-sunyian antara lelaki dan perempuan. Secara psikologi, lelaki dan perempuan yang bukan mahram yang sedang berdua-duaan akan mudah mengalami total refleksi, iaitu keadaan di mana seorang wanita tidak mampu berbuat apa-apa pada saat lelaki terdorong melakukan hubungan seksual dengannya.

Isu pergaulan bebas yang semakin kritikal seringkali menjadi bahan utama setiap kali menatap dada akhbar dan majalah. Pembangunan industri yang kian pesat disusuli dengan pertumbuhan pusat-pusat membeli belah telah menyediakan ruang yang luas untuk aktiviti melepak di antara lelaki dan perempuan tanpa batasan. Faktor utama yang menyebabkan pergaulan bebas ini berlaku antaranya adalah ketidakprihatinan keluarga dan kekurangan komunikasi antara anak dengan ibubapa. Ibubapa yang berkerjaya umpamanya telah menyebabkan anak-anak merasa terasing dan kesunyian sekaligus mereka mencari alternatif dengan mencari kawan atau teman untuk menghilangkan kebosanan. Tanpa pengawasan dan pengawalan yang ketat, gejala pergaulan bebas ini dianggap sebagai budaya yang biasa bagi manusia yang hidup dalam dunia kosmopolitan

tanpa mengambil sensitiviti agama (Nik Rosliza 2005:29).

Kejadian zina juga timbul akibat daripada keadaan yang dicituskan oleh mangsa itu sendiri. Wanita itu mungkin membenarkan lelaki bercumbu-cumbuan walaupun tidak membenarkan melakukan persetubuhan. Pergaulan bebas tanpa batas dalam majlis tari menari, disko dan kelab malam adalah antara suasana yang mengghairahkan dan menaikkan syahwat yang menjadi faktor penyebab bagi kejadian zina. Pakaian yang mendedahkan bahagian badan seperti dada, betis, dan paha juga salah satu faktor yang menimbulkan kejadian zina (Mohd Redzuan 1990:115).

Kesan Buruk Gejala Zina Terhadap Kehidupan Remaja

Perzinaan merupakan salah satu perkara yang menyebabkan kacau bilaunya keturunan dan mengancam serta menghancurkan institusi keluarga. Tidak hairanlah jika semua agama samawi mengharamkannya, termasuk agama Islam sebagai agama yang terakhir. Perzinaan juga menghancurkan hubungan persaudaraan, menyebarkan penyakit, nafsu liar dan kemerosotan moral.

Sudah menjadi ketetapan Islam bahawa jika ia mengharamkan suatu perkara, maka iapun akan menutup semua celah dan jalan yang menuju kearah perkara tersebut. Islam juga mengharamkan semua perkara yang menjadi penghubung berlakunya perzinaan. Semua aspek yang boleh merangsang nafsu seks, menimbulkan fitnah, menggoda, dan pelbagai aspek yang mendekatkan berlakunya perzinaan adalah diharamkan oleh Islam. Sikap ini diambil sebagai langkah pencegahan atas berlakunya kerosakan yang mungkin sahaja akan menimpa orang Muslim (Abu Jabir Muhammad 2007: 120); (Yusuf al-Qardhawi 1985: 166-167).

Islam telah mengharamkan zina dan tegahan mahupun larangan dalam Islam bukanlah bersifat emosional semata-mata tetapi terdapat rasional yang boleh dinilai bersama. Semua agama di dunia khususnya agama samawi bersetuju menerima bahawa zina merupakan suatu perlakuan keji serta boleh menyumbang kepada pelbagai musibah pada individu dan masyarakat yang mejadikannya sebagai suatu budaya (Nazirah 2015: 31).

Hilangnya sifat malu

Antara risiko dan seksaan yang dirasakan orang yang melakukan dosa ialah lenyapnya sifat malu. Malu adalah sumber kehidupan hati dan pokok pangkal segala kebaikan. Kehilangan rasa malu menyebabkan hilangnya segala kebaikan hamba secara total (Burhan Sodiq 2012:61). Maksiat dapat melenyapkan perasaan malu. Malu ialah sumber kebajikan, namun jika rasa malu telah

hilang maka hilanglah seluruh kebbaikannya (Ismail & Saulah 2012: 113).

Dosa-dosa yang dilakukan akan menyebabkan sifat malu seorang hamba itu menjadi lemah. Sehingga boleh jadi sifat malu ini terlepas dan hilang sama sekali. Akhirnya seorang hamba itu tidak menaruh sebarang kesan jika kejahatannya terbongkar atau terdedah kepada orang ramai. Bahkan terdapat juga di antara golongan-golongan ini yang menceritakan keadaan dan kejahatannya sendiri tanpa rasa malu. Faktor yang menyebabkan golongan-golongan tersebut bertindak sedemikian adalah kerana dirinya telah terluncur atau terlepas daripada kawalan sifat malu tersebut (Nik Abdul Aziz 2009:118; Jaafar 2010:27).

Tersebaranya Penyakit

Perbuatan zina atau hubungan seks di luar pernikahan akan mengakibatkan penyakit kelamin seperti *sypphilis* dan *gonorrhoea* (kencing nanah). Kedua jenis penyakit kelamin ini banyak tersebar ke seluruh dunia pada masa kini. *Sypphilis* dan *gonorrhoea* berasal dari kuman-kuman yang menyerang alat kelamin dan boleh menular atau berjangkit kepada orang lain setelah mengadakan hubungan seks (Muhammad Ali Imran 1996:103).

Menurut H Zeith Al Hamid (1995:73-74), kedua-dua penyakit ini timbul dari virus-virus hidup yang menimpa alat kelamin dan berpindah dengan cara penularan dari seseorang kepada seseorang yang lain melalui hubungan kelamin. Penyakit *gonorrhoea* ini disebabkan oleh bakteria yang dipanggil *gonococ* dan ciri dari bakteria ini adalah menyerang selaput lender yang menutupi anggota-anggota peranakan dan saluran kencing dan menyebabkan infeksi dan pengeluaran nanah padanya.

Selain itu, penyakit yang boleh datang hasil dari penzinaan adalah AIDS. AIDS ialah kehilangan sistem imunan tubuh seseorang. Inilah penyakit terhebat yang menyerang manusia. Oleh yang demikian, ia telah dianggap sebagai virus "taun moden". Virus AIDS pertama kali dikesan ialah pada tahun 1981. Para saintis menganggap penyakit ini adalah yang paling berbahaya sejak kemunculannya, bahkan lebih bahaya daripada kanser kerana sehingga sekarang masih belum ditemui penawarnya. Ini kerana virus AIDS adalah penyakit yang berjangkit dan ianya memiliki tanda-tanda yang ketara secara serentak permulaan dan pengakhiran dengan kehilangan kekebalan semulajadi tubuh yang mampu mencegah serangan penyakit. Tanda utamanya adalah bengkak-bengkak, berat badan berkurang, badan semakin lemah diikuti dengan kesukaran untuk bernafas dan diakhiri dengan kematian (Mohd Syamil & Adriana Balqis 2010:52-53).

Lahirnya Anak-Anak Haram

Apabila perbuatan zina sudah mejadi budaya, maka keturunan manusia tidak dapat lagi melahirkan zuriat

yang dapat mewarisi dari keturunan yang soleh. Maka sudah tentu anak yang dilahirkan oleh seorang perempuan yang berzina tidak diketahui asal usul keturunannya. Bahkan, lelaki yang tidak bertanggungjawab sudah tentu tidak bersedia menerima bayi yang bukan dari keturunannya apalagi mahu bertanggungjawab untuk memelihara atau mendidiknya. Perkara akan menjadi semakin rumit apabila anak tersebut perlu dinasabkan, malah semakin keliru apabila anak zina menjadi dewasa dan ingin berkahwin (Ishak Mat Tahir 2013:169 ; Iqra' al-Firdaus 2013:64).

Seseorang yang lahir dari perkahwinan haram, ketika menghadapi masyarakat akan merasa rendah diri kerana aib telah terconteng di mukanya sejak lahir. Ia akan merasakan kesulitan di dalam menempuh bahtera kehidupan dan jalan yang akan ditempuhnya penuh dengan rintangan-rintangan (Abu Vida Anshari 2012:114-115; Burhan Sodiq 2012:63). Anak-anak yang lahir di luar pernikahan akan dibesarkan dalam keadaan kurang kasih sayang ibubapa. Hal ini sangat membahayakan perkembangan jiwa anak-anak tersebut. Kebanyakan di antara mereka yang cenderung berbuat jahat adalah anak-anak yang merasa kekurangan kasih sayang ibubapa (Muhammad Ali Imran 1996:108; H Zeith Al Hamid 1995:75).

Tambahan pula, manusia tidak mengetahui bahawa anak yang telah dilahirkan wanita penzina tersebut dari benihnya atau dari benih orang lain. Akibatnya dia tidak akan berusaha menjaganya dan tidak menganggap sebagai anaknya serta tidak bertanggungjawab atas pendidikannya. Ini menyebabkan hilangnya hak anak tersebut (Mohd Syamil & Adriana Balqis 2010: 51).

Penutup

Satu hakikat yang diketahui umum bahawa umat Islam sekarang ini sedang mengalami cabaran hidup moden yang begitu hebat sekali yang boleh menggugat aqidah dan iman mereka. Ini kerana kebanjiran falsafah dan ideologi-ideologi moden sekarang seperti gejala sosio-budaya yang berteraskan hendonisme amat mudah mempengaruhi kehidupan umat Islam dan mengelirukan mereka malah ada dikalangan umat Islam yang berkelakuan dan bertindak sehingga sampai ke peringkat melampaui batas-batas kufur, syirik dan nifaq (Zaluddin 1995).Oleh kerana itulah umat Islam yang hidup dalam zaman yang sentiasa mengalami perubahan ini perlu kembali menghayati Islam sebagai *ad-deen* atau satu cara hidup dan hendaklah sentiasa berada di jalanNya yang *Mustaqim* dan beriltizam dengan perintahNya supaya kehidupan mereka di dunia ini diredhai Allah dan di akhirat nanti termasuk dalam golongan yang selamat dan bahagia.

Islam tidak menolak kegiatan seks kerana dengan adanya keinginan berhubungan kelamin antara lelaki dan

perempuan atau suami isteri, maka akan membiaklah keturunan manusia, lanjutlah usia dunia, tegaklah syariat Allah dan makmurlah kehidupan di permukaan bumi ini. Akan tetapi, Islam mengawal hubungan seks itu daripada berlaku ganas, sumbang dan menyeleweng. Ahli-ahli fikah dan pakar-pakar perubatan sepatat berpendapat wujudnya keinginan seks pada seseorang remaja menunjukkan ia membesar dalam keadaan yang normal. Penjagaan nafsu dan seks menurut kaedah yang betul adalah suatu kewajipan yang mampu mententeramkan kehidupan manusia dan menyelamatkan hubungan Antara tiga dimensi utama iaitu insan, alam dan Allah (Abdul Hayei 2003: 480).

Rujukan

- Abdul Hayei Abdul Sukor. (2003). *Islam Dan Manusia 1001 Kemusykilan*. Kuala Lumpur: Zebra Editios Sdn Bhd.
- Abd Rahim Abd Rashid. (2006). *Menangani Perkembangan dan Masalah Tingkah Laku Remaja Dalam Keluarga*. Universiti Malaya: Pusat Pembangunan Keluarga.
- Abdullah Muhammad Zin. (2000). *Dakwah Dan Perubahan Sosial Menuju Alaf Baru*. Dlm. Fariza Md. Sham, Sulaiman Ibrahim & Ideris Endot (pnys). *Dakwah Dan Perubahan Sosial*. Kuala Lumpur: Utusan Publications & Distributors Sdn Bhd.
- Abu Husain Muslim bin al-Hajjaj. (1421). *Sahih Muslim*. Beirut: Dal al-Kutub al-Ilmiyah.
- Abu Jabir Muhammad. (2007). *Halal Dan Haram Menurut Perspektif Islam*. Terj. Yusuf al-Qardhawi. Johor Bahru: Perniagaan Jahabersa.
- Abu Vida Anshari. (2012). *Dosa Dalam Pandangan Islam*. Terj. Afif Abdullah Fattah Thabbarah. Johor Bahru: Perniagaan Jahabersa.
- Ahmad Rizal. (2005). *Internet Dan Seks*. Kuala Lumpur: Universiti Malaya.
- Ainul Bashirah bt Ismail, Zuliza bt Mohd Kusrin & Mat Noor Mat Zain. (2012). *Kesalahan Khalwat Dan Perbuatan Tidak Sopan Dan Hukumannya Menurut Islam*. *Jurnal Hadhari* 4 (2), 66.
- Amaludin Ab Rahman. (2005). *Keperluan Perlaksanaan Kaunseling Islam Dalam Menangani Masalah Sosial Di Kalangan Remaja: Satu Kajian Di Pusat Pemulihan Akhlak Di Malaysia*. Tesis Dr. Fal. Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- Aminuddin Ruskam al-Dawamy. (2004). *Pascamoden Perbincangan Sosial*. Johor: Unversiti Teknologi Malaysia.
- Amira Syamimi Azman. (2001). *Pembentukan Diri Anak Muda*. Kuala Lumpur: Utusan Publications.
- Amran Kasimin. (1993). *Ketiadaan Didikan Agama Punca Utama Kejahatan*. Dlm. *Masalah Sosial Dan Hubungannya Dengan Didikan Agama*. Kuala Lumpur: Dinie Publishers.
- Asar Abdul Karim. (2007). *Kecemerlangan Tamadun Islam Masa Kini*. Pahang: Universiti Malaysia Pahang.
- A. Seme & D. Wirtu. (2008). *Premarital Sexual Practice Among School Adolescents in Nekemte Town, East Wollege Ethiopia*. *Journal Health Development* 22(2): 167-173.
- Ayub bin Haji Yaakob. (2000). *Salahlaku Jenayah Dan Gejala Sosial Melibatkan Para Remaja Dari Perspektif Polis*. Negeri Sembilan: Pusat Dakwah Islamiah.
- Azizah binti Mahadi. (2012). *Faktor Pendorong Amalan Seks Bebas Dalam Kalangan Remaja Muslim Di Pusat Bimbingan Remaja Puteri Raudhatus Sakinah Sungai Buloh Selangor*. Tesis Sarjana. Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- Azizi Yahya & Rosnah Buang. (2007). *Punca Berlakunya Masalah Gejala Gangsterisme di Kalangan Remaja di Beberapa Buah Sekolah Menengah di Empat Buah Negeri*. Universiti Teknologi Malaysia: Fakulti Pendidikan.
- Burhan Sodiq. (2012). *Ya Allah.. Jauhkan Aku Dari Zina*. Kuala Lumpur: JUNDI Resources.
- Dollah Mohammed. (2006). *Kaedah Kaunseling Masalah Remaja bab dalam buku Dakwah Dan Kaunseling di Malaysia*. Fariza Md. Sham, Siti Rugayah Haji tibek & Othman Haji Talib (pnyt). Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- Ezad Azraai Jamsari, Roziyah Sidik, Nasrudin Yunos & Zulkarnain Mohamed. (2006). *Pengajian Islam*. Selangor: Penerbit Fajar Bakti.
- Farahwahida Mohd Yusof & Norazila bt Sugiman. (2011). *Persepsi Pelajar Institusi Pengajian Tinggi Awam Terhadap Amalan Seks*. *Journal of Education Psychology & Counseling* (1), 19.
- Fariyah bt Hussain. (2006). *Keruntuhan Akhlak Di Kalangan Remaja: Suatu Kajian Di Alor Star*. Tesis Sarjana. Kuala Lumpur: Universiti Malaya.
- Hariza Mohd Yusof & Ermanelly Idrus. (1997). *Masalah Sosial Remaja Semakin Meruncing*. Kuala Lumpur: Yayasan Dakwah Islamiah Malaysia.
- Hasyim@Fauzi Mat Rani. (2002). *Perlakuan Rogol Dan Zina Dari Segi Sosiologi Dan Psikologi: Bagaimana Islam Menanganinya: Satu Kajian Di Penjara Kajang*. Tesis Sarjana. Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- Haron Din . (1992). *Tasawwur Islam*. Shah Alam : Pustaka Hizbi.
- H Zeith al-Hamid. (1995). *Jalan-Jalan Kemurkaan Tuhan*. Terj. Afif Abdul Fathah. Kuala Lumpur: Darul Taqwa. Ishak Mat Tahir. (2013). *Di Bawah Lindungan Ilahi*. Pahang: Kemilau Publications.

- Ismail bin Hj Hassan & Saulah bt Dato' Hj Tajudin. (2012). *Mengecap Bahagia Dengan Istighfar Dan Taubat*. Kuala Lumpur: Telaga Biru Sdn Bhd.
- Iqra' al-Firdaus. (2013). *Azab-Azab Dosa Besar Yang Diperlihatkan Di Dunia*. Selangor: al-Hidayah House of Publishers Sdn Bhd.
- Jaafar Salleh. (2010). *Dosa Dan Maksiat Kesan Terhadap Ibadah Dan Kehidupan*. Rawang: Pustaka Ilmuwan.
- Mohd Redzuan Aslie. (1990). *Jenayah Di Malaysia: Aliran Punca Penyelesaian*. Kuala Lumpur: AMK Enterprise Sdn Bhd.
- Mohd Syamil & Adriana Balqis. (2010). *Bila Zina Menjadi Budaya*. Kuala Lumpur: Must Read Sdn Bhd.
- Muhammad Ali Imran. (1996). *Pengertian Hukum Dan Pembalasan Dosa Menurut al-Quran Dan al-Hadis*. Hohor Bahru: Perniagaan Jahabersa.
- Muhd Mansur Abdullah & Siti Nordinar Mohd Tamin. (1988). *Psikologi Remaja*. Kuala Lumpur: Fajar Bakti.
- Muhammad bin Ismail al-Bukhari al-Ja'fi. (1993). *Sahih Bukhari*. Dar Ibnu Kathir.
- Nasrudin Subhi, Radhiah Abu Bakar, Norazura Ahmad, Suzana Mohd Hoesni, Fauziah Ibrahim & Mohd Suhaimi Mohamad. (2012). Hubungan Seksual Remaja: Antara Cinta Dan Nafsu: Sexual Relationship Among Adolescent: Between Love And Lust. *Journal of Social Sciences And Humanities*, 7.
- Nasruddin Yunus, Abdul Halim Tamuri, Zarin Ismail & Aminuddin Basir@Ahmad. (2007). *Pemeriksaan Akhlak Generasi Hadhari: Antara Pendidikan Islam Di Sekolah Dan Cabaran Media Massa*. Kertas Kerja Persidangan Serantau Islam Hadhari Dan Profesionalisme. Anjuran Pusat Pengajian Umum Universiti Kebangsaan Malaysia Dengan Kerjasama Bank Muamalat Berhad. Bangi-Putrajaya, 22-23 Februari.
- Nazirah Kamal Basah. (2015). *Pendekatan Spritual Islam Dalam Menangani Gejala Hamil Luar Nikah Di Sekolah Harapan Negeri Melaka*. Tesis Sarjana. Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- Nik Rosliza Nik Zin. (2005). *Budaya Hendonisme Di Kalangan Remaja, Bentuk Dan Jalan Penyelesaian Dari Perspektif Dakwah*. Latihan Ilmiah. Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- Nik Abdul Aziz Nik Mat. (2009). *Kesan Dosa Dalam Hidup*. Petaling Jaya: Anbakri Publika Sdn Bhd.
- Rokiah Ahmad. (2007). *Pendidikan Seks Menurut Perspektif Islam*. Kuala Lumpur: Jabatan Kemajuan Islam Malaysia.
- Siti Hajar Haji Ibrahim. (2002). *Bimbingan Pendidikan Seksual Untuk Remaja Islam*. Kuala Lumpur: Pustaka Jiwa.
- Siti Rugayah Haji Tibek. (1997). *Perubahan Sosial Menurut al-Quran* Dlm Che Yusoff Che Mamat & Syamsul Bahri Andi Galigo (pnyt). *Dinamika Dakwah Dalam Masyarakat*. Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- Siti Zaleha bt Shafi'e. (2014). *Gaya Hidup Remaja Dan Hubungannya Dengan Pengamalan Islam Di Bandar Baru Permas Jaya, Johor Bahru*. Tesis Sarjana. Bangi: Universiti Kebangsaan Malaysia.
- V. Seltzer & R. Waterman. (1996). A Cross National Study of Adolexcent Oeer Concordance on Issues of The Future. *Journal of Adolescent Research* 88 (4), 461-482.
- Wahbah al-Zuhaili. (1997). *Al-Fiqh al-Islami wa Adillatuhu*. Jilid 7. Beirut: Dar al-Fikr.
- Wan Norina Wan Hamat, Zaharah Hussin, Ahmad Fakrudin Mohamed Yusoff & Ahmad Arifin Sapar. (2013). Pengaruh Media Massa Terhadap Penampilan Akhlak Pelajar Islam Politeknik Malaysia. *The Online Journal of Islamic Education*. 1(1):19.
- Zainuddin Abu, Zuria Mahmud & Salleh Amat. (2008). Pendekatan Kaunseling Menangani Masalah Kebebasan Dalam Kalangan Pelajar Institusi Pengajian Tinggi: Dua Kes Kajian. *Jurnal Pendidikan*. 33, 107-123.
- Zaluddin Haji Sulaiman. (1995). *Islam Dan Cabaran Hidup Semasa*. Dlm. Z. H. Sulaiman. *Islam Dalam Kehidupan Harian*. Kuala Lumpur: Darul Nu'man .
- Zaman Azad Khan & Mohd Aizat bin Mohd Saleh. (2011). *Zina Antara Nikmat Dan Azab*. Selangor: Best Seller Publication .
- Zulkifli Haji Mohd Yusoff. (T.th). *Gejala Sosial Dalam Komuniti: Satu Sorotan Penyelesaian Dari Perspektif Wahyu*. Kuala Lumpur: Universiti Malaya.